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 کاهش شکایات بیمه آرمان؛ گامی موثر در
افزایش رضایتمندی مشتریان

میزان شکایت های ثبت شده از بیمه آرمان در سامانه بیمه مرکزی، بیش از 50 درصد کاهش داشته است.
به گزارش روابط عمومی بیمه آرمان، بیمه مرکزی در یک گزارش، آماری از شکایات ثبت شده در صنعت بیمه را منتشر کرده است که کاهش قابل توجه 
شکایات بیمه آرمان در فصل پاییز از نقاط برجسته این گزارش است. براساس این گزارش، بیمه آرمان توانسته است با اجرای سیاست های جدید 
و بهبود فرآیندهای پاسخگویی، شکایات مشتریان را بیش از 50 درصد کاهش دهد. این روند کاهشی، نشان دهنده تلاش این شرکت در ارتقای 

کیفیت خدمات و افزایش رضایت مشتریان است.
در 9 ماهه اول سال جاری، تعداد کل شکایات ثبت شده از بیمه آرمان 608 مورد بوده که از این تعداد، به 594 مورد رسیدگی شده است. از 

شکایات رسیدگی شده، 447 مورد شکایت وارد و 147 مورد شکایت ناوارد اعلام شده است.
کاهش قابل توجه شکایات در سه ماهه پاییز

در پاییز سال 1403، بیمه آرمان موفق به کاهش 50.74 درصدی شکایات جدید شده است. این کاهش از 136 شکایت در ماه هشتم سال به 67 
شکایت در ماه نهم رسیده است. این آمار، نمایانگر تأثیر اجرای برنامه های این شرکت برای ارائه خدمات بهتر به مشتریان و بیمه گذاران است. کاهش 

شکایات به ویژه در دوره ای که معمولاًً میزان تقاضا برای خدمات بیمه ای افزایش می یابد، نشانه ای مثبت از رویکرد مؤثر بیمه آرمان در مدیریت شکایات است.
دلاًیل کاهش شکایات و برنامه ریزی بیمه آرمان

بیمه آرمان در ماه های اخیر با تمرکز بر بهبود فرآیندهای رسیدگی به شکایات و شفاف سازی سیاست های خدماتی، توانسته ارائه خدمات به بیمه گذاران را ارتقا دهد. عوامل کلیدی 
در کاهش شکایات عبارت اند از، افزایش شفافیت در ارائه خدمات با اطلاع رسانی دقیق درباره شرایط بیمه نامه ها و فرآیندهای پرداخت خسارت، پاسخگویی سریع و دقیق با ایجاد 
کانال های ارتباطی فعال و کاهش زمان رسیدگی به شکایات، آموزش به کارکنان بخش های مختلف، به ویژه بخش های خدمات مشتریان ، برای پاسخگویی حرفه ای تر و در نهایت 
استفاده از فناوری های نوین و بهره گیری از سامانه های دیجیتال برای رصد و مدیریت بهتر شکایات مشتریان. روند کاهشی شکایات بیمه آرمان، بیانگر تعهد این شرکت به رضایت 
مشتریان و تلاش برای ارتقای استانداردهای خدماتی است. که ادامه این رویکرد نیازمند بهینه سازی بیشتر سامانه های دیجیتال، بررسی مستمر نظرات مشتریان و اعمال تغییرات 

لاًزم، و پایش دقیق عملکرد واحدهای مختلف برای حفظ روند کاهشی شکایات است.
 کاهش 50.74 درصدی شکایات بیمه آرمان در سه ماهه پاییز 1403، دستاوردی مهم در صنعت بیمه محسوب می شود. این موفقیت، نتیجه برنامه ریزی درست و بهبود 
فرآیندهای پاسخگویی این شرکت است. با تداوم این روند، بیمه آرمان می تواند سهم خود را در جلب اعتماد مشتریان و افزایش رضایتمندی آن ها در بازار رقابتی بیمه بیشتر 

کند.

»Open Innovation« لزوم استفاده از »نوآوری باز« و 
 برای توسعه بیمه گری

مسعود رحیمیان سرپرست مدیریت توسعه کسب و کار بیمه سرمد در مصاحبه ای با روابط عمومی شرکت از لزوم 
استفاده از مدل های »نوآوری باز« برای توسعه بیمه گری و حل مسائل سازمان با استفاده از ظرفیت نخبگان 

خبر داد.
مسعود رحیمیان سرپرست مدیریت توسعه کسب و کار بیمه سرمد در مصاحبه ای با روابط عمومی 
شرکت از لزوم استفاده از مدل های »نوآوری باز« برای توسعه بیمه گری و حل مسائل سازمان با استفاده 

از ظرفیت نخبگان خبر داد.
 Data Driven Decision( رحیمیان با تاکید بر اهمیت ایجاد فرآیندهای تصمیم سازی داده  محور
Making( گفت: به منظور افزایش سرعت و کیفیت عملکرد واحدهای مختلف در سازهان ها و شرکت ها 
باید به داشبوردهای سنتی )BI(، هوش مصنوعی و الگوریتم های یادگیری ماشین )AI و ML( اضافه کرد تا 
به عنوان دستیاری در کنار کارکنان عمل کنند و در حل مسائل به آن ها کمک کنند. برای مثال، 40 سال پیش، 
خلبانان به  تنهایی وظیفه پرواز را بر عهده داشتند و هر مشکلی ممکن بود باعث سانحه شود. امروزه ابزارهای کوپایلوت )دستیار( به 
شدت پیشرفت کرده و خلبان می تواند در حین پرواز راحت تر عمل کند و تنها نظارت کند، این تغییر در نهایت منجر به کاهش ریسک و 
افزایش بهره وری می شود. اصولاًً داده محوری و تغییر رویکرد گزارشات از سطح اطلاعات به لاًیه خرد باعث حرکت سازمان به سمت اهداف 

استراتژیک می شود.
سرپرست مدیریت توسعه کسب و کار بیمه سرمد خاطر نشان کرد از الزامات شرکت های پیشرو برای توسعه، ایجاد اکوسیستم رقابتی با 
توانایی افزایش کیفیت و کاهش هزینه است، ایجاد محیط Open API، از بخش های فناورانه لاًزم برای ایجاد این زیست بوم می باشد که 

شرکت بیمه سرمد در حال حرکت به سمت این امر مهم است.
وی در ادامه با اشاره به استفاده از مفهوم »نوآوری باز« برای رفع نقاط ضعف سازمان ها در داده محوری مطرح کرد: در صنعت بیمه 
به جای ایجاد بصیرت تصمیم ساز بر پایه داده ها، بیشتر به تولید نرم افزار و خدمات جانبی توجه شده است که امید دارم با دیدگاه های 
ارزشمندی که در مدیران بیمه سرمد وجود دارد، بتوانیم یک نظام چابک و توانمند با استفاده از فناوری برای حل مسائل موجود پیاده سازی 

کنیم.

اخباراخبار

نشست پرسش و پاسخ مدیران بیمه 
نوین با نمایندگان برتر و تقویت 

ارتباطات و حل دغدغه ها در فضایی 
دوستانه

با حضور  نمایندگان  پاسخ  و  پرسش  مراسم 
اعضای هیئت مدیره، مشاور مدیرعامل و مدیران 
ارشد بیمه نوین، در محیطی دوستانه برگزار شد

در نهمین روز از دهه نوین، مراسم پرسش و 
پاسخ نمایندگان با حضور اعضای هیئت مدیره، 
نوین،  بیمه  ارشد  مدیران  و  مدیرعامل  مشاور 
نشست  این  شد.  برگزار  دوستانه  محیطی  در 
که نشان از اهمیت ویژه بیمه نوین به ارتباط 
مستقیم و شفاف با شبکه فروش دارد، فرصتی 
فراهم آورد تا نمایندگان دغدغه ها و پیشنهادات 
خود را مطرح کرده و در فضایی صمیمی به بحث 

و تبادل نظر بپردازند.
بیمه نوین همواره بر این باور است که تقویت 
ارتباطات درون سازمانی، زمینه ساز بهبود عملکرد 
و ارتقای رضایت شغلی است. برگزاری چنین 
به  مجموعه  این  توجه  از  نشان  نشست هایی 
ایجاد فضایی باز و تعامل پذیر دارد که می تواند 

به رفع مشکلات و بهبود فرآیندها کمک کند.

مدیرعامل بانک مسکن:
۲۵۰۰ میلیارد ریال تسهیلات بانک 

مسکن برای تکمیل ۳ طرح در حوزه 
راه پرداخت شد

مدیرعامل بانک مسکن از پرداخت در مجموع 
۲ هزار و 500 میلیارد ریال تسهیلات برای تکمیل 
باند دوم محور بستک-لاًر، باند دوم محور فسا-
عملیات  هزینه های  از  بخشی  و  داراب-کهگم 
قانون  اجرای  در  قم-سلفچگان  آزادراه  خاکی 
اصلاح ماده 56 برای تامین طرح های زیربنایی 

دولت خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن - هیبنا؛ 
مسکن در  مدیرعامل بانک  خورسندیان  علی 
و  راه  وزارت  پایگاه خبری  با خبرنگار  گفت وگو 
شهرسازی، جزئیاتی از اقدامات آن بانک را در 
)قانون  قانون اصلاح ماده 56  اجرای  خصوص 
الحاق موادی به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
زیربنایی  های  طرح  تامین  برای  دولت(  مالی 

تشریح کرد.
اینکه در  به  مدیرعامل بانک مسکن با اشاره 
سال جاری تامین مالی طرح های زیربنایی در 
یافت  ادامه  نیز   56 ماده  اصلاح  قانون  قالب 
به  نسبت  جاری  سال  مسکن در  گفت: بانک 
پرداخت تسهیلات و تکمیل تعهدات خود در 
تکمیل عملیات اجرایی احداث باند دوم محور 
دوم  باند  اجرایی  عملیات  تکمیل  بستک-لاًر، 
محور فسا-داراب-کهگم و آزادراه قم-سلفچگان 

اقدام کرد.
پروژه ها  این  تکمیل  داد:  ادامه  خورسندیان 
آثار اجتماعی قابل ملاحظه ای از جمله کاهش 
کاهش  تصادفات،  کاهش  سوخت،  مصرف 
استهلاک خودروها، افزایش رفاه و ایمنی سفر 

به دنبال دارد.
به گفته وی، اجرای باند دوم محور بستک-
لاًر در حد فاصل تنگ بستک تا فتویه در استان 
هرمزگان با پرداخت یکهزار میلیارد ریال، اجرای 
استان  در  فسا-داراب-کهگم  محور  دوم  باند 
فارس با پرداخت یک هزار میلیارد ریال و تامین 
مالی بخشی از هزینه های عملیات خاکی آزادراه 
 500 پرداخت  با  قم  استان  در  قم-سلفچگان 
میلیارد ریال بخشی از اقداماتی است که بانک 
قانون اصلاح  اجرای  مسکن در سال جاری در 
ماده 56 )قانون الحاق موادی به قانون تنظیم 
بخشی از مقررات مالی دولت( برای تامین طرح 

های زیربنایی انجام داده است.

حضور بیمه تعاون در دومین 
نمایشگاه تخصصی صنایع دریایی و 

دریانوردی در بوشهر

بیمه تعاون با حضور فعال در دومین نمایشگاه 
تخصصی صنایع دریایی و دریانوردی در بوشهر، 
خدمات و محصولاًت متنوع خود را به فعالاًن این 
صنعت ارائه کرد و به عنوان یکی از شرکت های 
پیشرو در حوزه بیمه های تخصصی، مورد تقدیر 

قرار گرفت.
این  تعاون،  عمومی بیمه  روابط  گزارش  به 
نمایشگاه  دومین  در  موثر  با حضوری  شرکت 
تخصصی صنایع دریایی و دریانوردی که از تاریخ 
تا ۲6 دی ماه در شهر بوشهر برگزار شد،   ۲4
بیمه ای  ظرفیت های  معرفی  در  بسزایی  نقش 

مرتبط با این حوزه ایفا کرد.
و  دانش  ارتقای  هدف  با  که  نمایشگاه،  این 
تعامل میان فعالاًن صنایع دریایی، دریانوردی 
فرصتی  شد،  برگزار  وابسته  حوزه های  سایر  و 
مناسب برای ارائه خدمات و محصولاًت بیمه ای 
فراهم  این صنعت  نیازهای خاص  با  متناسب 
کرد. بیمه تعاون نیز با ارائه راهکارهای بیمه ای 
و  کشتی  باربری،  بیمه های  جمله  از  متنوع 
استقبال  مورد  تخصصی،  پوشش های  سایر 
بازدیدکنندگان و متخصصان این صنعت قرار 

گرفت.
غرفه بیمه تعاون در این نمایشگاه، علاوه بر 
معرفی محصولاًت و خدمات، با برگزاری جلسات 
مشاوره تخصصی، پاسخگویی به نیازها و سوالاًت 
فعالاًن این حوزه و تعامل با دیگر شرکت های 

حاضر، حضور مؤثری را به نمایش گذاشت.
در پایان این رویداد، از بیمه تعاون به دلیل 
مشارکت فعال و نقش آفرینی در ارتقای دانش 
و  دریایی  صنایع  حوزه  در  بیمه ای  آگاهی  و 
بیمه  حضور  آمد.  عمل  به  تقدیر  دریانوردی 
تعاون در این نمایشگاه، گامی دیگر در مسیر 
خدمات  ارائه  در  شرکت  این  رسالت  تحقق 
بیمه ای جامع و پشتیبانی از صنایع کلیدی کشور 

بود.

بیمه »ما« 7.۵ همت بیمه نامه 
فروخت

 شرکت بیمه "ما" در 9 ماه نخست سال جاری 
حدود 7.5 هزار میلیارد تومان بیمه نامه فروخته 

است.
ما،  بیمه  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
در  شرکت  عملکرد  از  شده  منتشر  اطلاعات 
سامانه کدال از آن حکایت دارد از ابتدای سال 
جاری تا پایان آذر ماه، بیش از یک سوم پرتفوی 
تولیدی شرکت بیمه "ما" به بیمه های زندگی و 
یک سوم دیگر به بیمه درمان اختصاص یافته 
در حق  میزان رشد  بیشترین  است. همچنین 
بیمه تولیدی این شرکت طی 9 ماه نخست سال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 
رشته های کم ریسک هواپیما، کشتی و حوادث 
این  در  "ما"  بیمه  است. شرکت  داشته  تعلق 
مدت حدود 3.6 هزار میلیارد تومان خسارت نیز 
به بیمه گزارانش پرداخت کرده است. بیشترین 
حجم خسارت پرداختی به بیمه های درمان و 

زندگی اختصاص داشته است.
با این شرایط، سهم بازار شرکت در سه فصل 
ابتدایی سال به ۲.3 درصد رسیده و در جایگاه 
سیزدهم از میان 31 شرکت بیمه ایستاده است. 
همچنین سهم بیمه "ما" از حق بیمه تولیدی 
رشته آتش سوزی در صنعت 5.9 درصد، رشته 
حوادث 8.5 درصد و رشته زندگی 5.9 درصد 
بوده است. شرکت بیمه "ما" در سال جاری با 
نسبت توانگری 158، در سطح »یک« توانگری 
مالی به عنوان بالاًترین سطح توانگری در میان 

شرکت های بیمه قرار گرفته است.
این شرکت اکنون با ظرفیت نگهداری ریسک 
بیش از 5 هزار 700 میلیارد ریال در بازار بیمه 

کشور در حال فعالیت است.

روز  دومین  در  فرابورس  و  بورس  شاخص های 
بودند.  قرمزپوش  سرتاسر  ماه  دی  هفته  آخرین 
داشت  ریزش  واحد  هزار   14 بورس  کل  شاخص 
میلیون   ۲.8 کانال  دادن  دست  از  آستانه  در  و 
واحدی قرار گرفت. بازار سهام همچنین اولین روز 

کاری خود را با ریزش 50 هزار واحدی آغاز کرد.
پاسخ  در  بازار سهام  کارشناس  جانجان،  احمد 
به اینکه آیا روند جاری بورس یک روند اصلاحی 
اقتصاد ۲4 گفت: »نمی توان  به  یا ریزش؟ِ  است 
نامش را ریزش گذاشت بلکه اصلاح بوده است. 
روند کلی صعودی است و در این میانه بازار یک 
جا هایی دست به دست می شود، نفسی می گیرد 
و سپس به راه خود ادامه می دهد. در مجموع بازار 
همچنان صعودی است و حتما روند های اصلاحی 

هم در آن وجود دارد.«
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا ممکن 
است روند اصلاحی بورس به مرحله فرسایشی و 
نگران کننده ای برسد؟ عنوان کرد: »هر چیزی ممکن 
است ولی در شرایط فعلی خیر. وضعیت بازار بد 
نیست و همچنان روند صعودی را خواهیم داشت. 
سقف ارز نیمایی برداشته شده و رشد این ارز منجر 
در سه سال  درآمد شرکت ها می شود.  افزایش  به 
اخیر مخصوصا، که شرکت ها را با انواع سیاست های 
مارکسیستی _ کمونیستی نابود کردند تازه می خواهند 

زیان های قبلشان را جبران کنند.
با توجه به شرایط فعلی بازار سهام  از این رو   
صعودی  همچنان  بازار  داشت  انتظار  می توان 
اصلاحاتی  هم  صعودی  بازار  در  طبیعتا  باشد. 

وجود دارد.«
جانجان درخصوص اینکه در چه شرایطی روند 
اخیر بورس نامطلوب می شود؟ گفت: »درصورتی 
که مانند دولت قبل یک مصوبه ای وجود داشته 

برابر  چند  را  پتروشیمی ها  خوراک  نرخ  که  باشد 
از دو ماه در کشوهایشان گذاشتند  کنند و پس 
به  را  سهم هایشان  همه  دولتی  شرکت های  و 
شود  مشخص  وقت  آن  فروختند،  سهامداران 

چنین مصوبه ای وجود داشته است.«
این کارشناس بازار سهام در پیش بینی خود از 
روند هفته جاری بورس بیان کرد: »تا پایان هفته 
بازار  به دست شدن  یک روند اصلاحی و دست 

سهام را خواهیم داشت ولی انتظار می رود که تا 
پایان سال شاخص تا 3 میلیون واحد برسد و در 
را  از 3 میلیون واحد  بیشتر  آینده هم  بهار سال 

لمس خواهد کرد.«

 روند اصلاحی بورس تا پایان هفته ادامه دارد

فتح قله شاخص ۳ میلیون واحد تا پایان سال
گروه اقتصاد - یک کارشناس بورس می گوید: تا پایان هفته یک روند اصلاحی و دست به دست شدن بازار سهام را خواهیم داشت ولی انتظار می رود که تا 

پایان سال شاخص تا 3 میلیون واحد برسد و در بهار سال آینده هم بیشتر از 3 میلیون واحد را لمس خواهد کرد.

جانجان: 
می توان نامش را 
ریزش گذاشت 

بلکه اصلاح 
بوده است. روند 

کلی صعودی 
است و در 

این میانه بازار 
یک جا هایی 

دست به دست 
می شود، نفسی 

می گیرد و 
سپس به راه 

خود ادامه 
می دهد

بازار مسکن با رکود مواجه است
تغییر وضعیت در بازار مسکن، شاید وقتی دیگر

پیش بینی یک کارشناس از آینده بازار مسکن / سلطان محمدی: ساخت و ساز سالاًنه در تهران کم شده و به 
حدود 60 هزار واحد رسیده است

مهدی سلطان محمدی، کارشناس بازار مسکن در گفتگو با خبرآنلاین درباره آخرین وضعیت بازار مسکن و اینکه 
این بازار با حضور ترامپ چه مسیری را دنبال خواهد توضیحاتی ارائه کرد.

آرمان زارعی: در حال حاضر، خانه دار شدن به یک آرزوی دست نیافتنی برای بسیاری از مردم ایران تبدیل شده 
است. افزایش قیمت مسکن و اجاره بها نه تنها صدای مردم را درآورده، بلکه مسئولاًن نیز انتقادات زیادی در این 
زمینه مطرح کرده اند. این وضعیت در حالی است که در دهه های گذشته، مسکن یکی از اصلی ترین وعده های 
دولت ها بوده است. بررسی ها نشان می دهد که از زمان ریاست جمهوری احمدی نژاد تا سال های اخیر، طرح هایی 
مانند مسکن ملی نتوانسته اند نیازهای جامعه را برآورده کنند. به گفته کارشناسان، در حال حاضر بازار مسکن با 

کمبود بیش از 6 میلیون واحد مسکونی مواجه است.
آخرین وضعیت آمار مسکن؛ سلطان محمدی: رضایت بخش نیست

در همین رابطه مهدی سلطان محمدی، کارشناس بازار مسکن در گفتگو با خبرآنلاین درباره آخرین وضعیت بازار 
مسکن در ماه ها اخیر و اینکه آیا در شرایط کنونی  خرید و فروش در بازار به چه شکل است گفت: اولاً باید یک 
گلایه کرد از مرکز آمار ایران که چند ماهی است آمارها را حبس کرده است و ما از وضعیت آمار بی اطلاع هستیم.
نکته دوم این است که اطلاعاتی که از وضعیت بازار مسکن به دست آمده، نشان می دهد که حجم معاملات 
رضایت بخش نیست و در سطح پایینی قرار دارد. همچنین، قیمت ها به سمت بالاً در حال حرکت هستند، اما این 
افزایش به اندازه سال های گذشته سریع نیست و روند آن بسیار کند است. بنابراین، می توان نتیجه گرفت که در 

بازار مسکن رکود تورمی حاکم است.
این کارشناس حوزه مسکن  با تاکید بر اینکه حجم ساخت و ساز مسکن نزولی شده است بیان کرد: متأسفانه 
آمارها در این زمینه به هیچ وجه رضایت بخش نیست و هیچ نشانه ای از بهبود در روند ساخت و ساز مشاهده 
نمی شود. این وضعیت باعث کاهش عرضه مسکن شده و به تدریج تعادل بازار را با چالش های بیشتری مواجه 

می کند و قیمت ها را به سمت افزایش سوق می دهد. در نتیجه، نیاز به مسکن همچنان بی پاسخ باقی می ماند.
او در ادامه بیان کرد: در تهران در اوج ساخت و ساز، سالاًنه 180 هزار واحد مسکونی ساخته می شد، اما در 
سال های اخیر این تعداد به حدود 50 تا 60 هزار واحد کاهش یافته است. زمین در تهران به شدت کمیاب شده 

و به همین دلیل، ناچار به تعمیر و نوسازی خانه های قدیمی هستیم. این نیاز وجود دارد و بخش قابل توجهی از 
تهران دارای بافت های فرسوده است که نیاز به بازسازی دارند. این تخریب و بازسازی ها تا حدی به تهران کمک 
می کند، اما به طور کلی تولید مسکن در تهران بسیار کند است و پاسخگوی تقاضا نیست. این وضعیت باعث 
عدم تعادل بین عرضه و تقاضا و همچنین افزایش قیمت های تمام شده مسکن در تهران در سال های اخیر شده 
است. همچنین، مشکلاتی برای سرمایه گذاری در بازار مسکن وجود دارد که می تواند تبعات منفی زیادی به همراه 

داشته باشد.
مردم ناچار به حاشیه نشینی می شوند

وی در ادامه بیان کرد: بخشی از اقشار جامعه که به مسکن دسترسی ندارند و درآمدشان به اندازه کافی افزایش 
نمی یابد، قادر به تطبیق هزینه های خود با قیمت مسکن نیستند و به ناچار به حاشیه نشینی در اطراف شهرهای 
بزرگ روی می آورند. این وضعیت می تواند در آینده عوارض اقتصادی، اجتماعی و حتی سیاسی منفی زیادی به 
همراه داشته باشد. متأسفانه، ما هیچ مرجع آماری در مورد میزان این جابجایی ها نداریم و بیشتر باید به مشاهدات 

خود تکیه کنیم.
پیش بینی بازار مسکن با ترامپ 

او در پاسخ به این سوال که پیش بینی اش درباره احتمال افزایش قیمت مسکن و اجاره بها در ماه های پایانی سال 
با توجه به بازگشت ترامپ به کاخ سفید چیست، گفت: به نظر من اگر تأثیر ترامپ را در نظر نگیریم، بازار مسکن 
احتمالاًً روند چند ماه گذشته را ادامه خواهد داد و چشم انداز ماه های آینده نیز مشابه چند ماه اخیر خواهد بود. به 

عبارت دیگر، قیمت ها به آرامی افزایش خواهد یافت و حجم معاملات نیز نسبتاً پایین خواهد ماند.
تحلیل تأثیر بازگشت ترامپ نیازمند بررسی های سیاسی عمیق تری است و وضعیت به طور کلی پیچیده تر از 
آن است که بتوان به راحتی پیش بینی کرد که او چه اقداماتی خواهد کرد. برخی نظرات حاکی از این است که 
ممکن است تعاملاتی صورت گیرد. اگر چنین تعاملاتی انجام شود، می تواند به بهبود وضعیت درآمدها و کاهش 

تنش های اقتصادی منجر شود که این موضوع به نوبه خود بر بازار مسکن تأثیر خواهد گذاشت.
از سوی دیگر، اگر تهدیدات، تشدید تحریم ها و احتمال مداخله نظامی افزایش یابد، طبیعتاً این شرایط تأثیرات 
متفاوتی بر بازار خواهد داشت. بنابراین، پیش بینی اثر ترامپ بر بازار مسکن کار آسانی نیست، اما به طور کلی 
بعید به نظر می رسد که او تأثیر چشمگیری بر این بازار داشته باشد، چه در جهت افزایش و چه در جهت کاهش.

ایران گفت: امروز دوشنبه  سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای 
سامانه نیما متوقف می شود و تمام معاملات ارز در کشور صرفا از 

طریق مرکز مبادله و بازار ارز تجاری صورت می گیرد.
در  ایران  طلای  و  ارز  مبادله  مرکز  سخنگوی  بالسینی،  اصغر 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره حذف سامانه نیما از امروز 
اظهار داشت: براساس اطلاعیه ای که از اواخر آذر ماه منتشر شده 
بود قرار بر این بود که اختیاری بودن معاملات در سامانه نیما تا 

یکم بهمن ادامه پیدا کند و از امروز دوشنبه تمام صادرکندگان که 
قبلا ارز صادراتی را در سامانه نیما عرضه و نسبت به رفع تعهدات 
خود اقدام می کردند باید عرضه ارز را به بازار ارز تجاری منتقل 
دهند. همچنین کسانی که از طریق سامانه نیما خرید ارز را انجام 
می دادند از امروز باید از بازار ارز تجاریِ مرکز مبادله نسبت به خرید 

ارز اقدام کنند.
وی ادامه داد: امروز سامانه نیما متوقف می شود و تمام معاملات 
ارز در کشور صرفا از طریق مرکز مبادله و بازار ارز تجاری صورت 

می گیرد. 
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران در پاسخ به این سوال که 
با حذف سامانه نیما چه میزان معاملات ارز وارد بازار ارز تجاری 
خواهد شد، گفت: بانک مرکزی از ابتدای فروردین 1403 تا به امروز 
55.5 میلیارد دلاًر برای نیازهای وارداتی ارز تامین کرده که از این 
میزان حدود 11.5 میلیارد دلاًر متعلق به کالاًهای اساسی، دارو و 
تجهیزات پزشکی بود که با نرخ ۲8 هزار و 500 تومان عرضه می شود 

که خارج از مکانیسم بازار ارز تجاری بوده است. 
بالسینی افزود: مابقی معاملات شامل حدود 43 میلیارد دلاًر 
واردات کالاًهای تجاری و بازرگانی و همچنین حدود 1.1 میلیارد 
دلاًر بخش خدمات از طریق بازار ارز تجاری در مرکز مبادله امکان 
معامله دارد. بنابراین اگر قرار بود از ابتدای سال 1403 تا امروز این 

میزان ارز صرفا از ارز تجاری انجام می شد این عدد به بیش از 44 
میلیارد دلاًر می رسید. به  عبارت دیگر 80 درصد معاملات ارز وارد 
بازار ارز تجاری می  شد و از این به بعد 80 درصد معاملات ارزی در 

بازار ارز تجاری انجام می شود. 
وی درباره میزان معاملات انجام شده در بازار ارز تجاری تاکید 
کرد: از سوم آذر ماه که معاملات به صورت رسمی در  بازار ارز 
تجاری آغاز شده  تا به امروز یک میلیارد و 145 میلیون دلاًر معامله 

در این بازار صورت گرفته است.
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران با اشاره به تقاضا برای 
ارزهای مختلف در بازار ارز تجاری اظهار داشت: در بازار ارز تجاری 
انواع ارزها و نمادها در حال معامله است و بیشترین تقاضا برای 
معامله  برای دلاًر، یورو، درهم و یوان بوده است. همچنین بیشترین 
معامله ای که در بازار ارز تجاری انجام شده، در روز ۲4 دی ماه به 
مبلغ 1۲0 میلیون دلاًر در یک روز بوده و 1۲0 میلیون دلاًر بالاًترین 

سقف معاملاتی بوده است.  
بالسینی درباره مقایسه عمق بازار ارز تجاری و سامانه نیما گفت: 
تقریبا 1۲.5 درصد معاملات ارزی به صورت توافقی و ارز شخاص 
انجام می شد که این میزان معاملات هم به بازار ارز تجاری اضافه 
می شود و قطعا عمق و حجم معاملات در بازار ارز تجاری بیشتر 

از نیما خواهد بود.

انجام ٨٠ درصد معاملات ارزی کشور در بازار تجاریسخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران:


